

Global Partnership for Business and Biodiversity: National and Regional Initiatives Report

企业与生物多样性全球伙伴关系:国家和区域倡议报告

The Global Partnership for Business and Biodiversity: National and Regional Initiatives Report will serve as a guide for existing and future initiatives to refer to. It will include information from all initiatives on all the points seen below. The purpose of this report is to have the most essential and pertinent information about GPBB initiatives in one place, for easy access and visibility, as well as the up-to-date information as the annual report in each initiative's webpage. Because the makeup of each national and regional initiative is different, we hope this report highlights the key characteristics that comprise the GPBB initiatives.

《企业与生物多样性全球伙伴关系:国家和区域倡议报告》,作为现有和未来新倡议的参考指引,包含全部倡议所有方面的有关信息。报告旨在汇总该伙伴关系(GPBB)各倡议的最基础、最相关的信息,以便访问和查看,并在每个倡议网页提供最新的年度报告信息。由于每个国家和区域倡议的组成不尽相同,我们希望本报告能突出 GPBB 所代表的各个倡议的关键特征。

1. General Information

一般信息

Profile 简介

<u>Description</u>: Please include a brief summary of the initiative while mentioning the date of creation, who it represents, and its main purpose.

描述:请在此对倡议进行简要总结,包括创建日期、代表方、主要目的等。

Please answer here:

请在此处回答:

The China Partnership for Business and Biodiversity (CPBB) was officially launched by the Foreign Environmental Cooperation Center (FECO), affiliated with China's Ministry of Ecology and Environment (MEE), in collaboration with business sector, industries, civil society organizations, during the International Day for Biological Diversity Campaign 2022 held in Beijing on May 20, 2022. As an unincorporated, non-profit platform, the CPBB serves as a communication and collaboration network for business sector in China and forms an integral component of the national social action system for biodiversity conservation.



China joined the Global Partnership for Business and Biodiversity (GPBB) of CBD process in February 2015 with FECO designated as the national focal point.

工商业生物多样性保护联盟是由生态环境部对外合作与交流中心与相关企业、行业协会和社会组织于 2022 年 5 月 20 日在北京举办的国际生物多样性日宣传活动上共同启动建立的一个非法人、非营利的中国工商业生物多样性保护交流合作平台和网络,是中国构筑生物多样性保护社会行动体系的有机组成部分。

中国于 2015 年 2 月加入"企业与生物多样性全球伙伴关系"(GPBB),生态环境部对外合作与交流中心被指定为国家联络点。

Vision 愿景

Description: Please summarize the initiatives' vision in one sentence.

请用一句话概述倡议的愿景。

Please answer here:

请在此处回答:

To establish a long-term mechanism for business engagement in biodiversity conservation and a new governance framework, fostering a collaborative community led by the government, driven by enterprises, and inclusive of public participation for biodiversity conservation and sustainable use.

推动形成工商业参与生物多样性保护长效机制和生物多样性治理新格局,进一步发挥政府主导、企业响应、全民参与的生物多样性保护和可持续行动共同体作用。

Mission 使命

Description: Please summarize the initiatives' mission in one sentence.

请用一句话概述倡议的使命。

Please answer here:

请在此处回答:

To build platforms for policy dialogues, showcase best business practices, provide technological support, and facilitate international cooperation on biodiversity governance. 打造生物多样性政策交流平台、工商业参与生物多样性最佳实践展示平台、生物多样性技术支撑平台、工商业参与生物多样性治理国际合作平台。

Objectives 目标

Description: In point form, please include the main objectives of the initiative.

请逐条列举倡议的主要目标。

Please answer here:

请在此处回答:

- Engage the business sector in biodiversity conservation, sustainable use, and equitable benefit-sharing;
- Strengthen partnership for biodiversity conservation in China;



- Mobilize industries to support China's implementation of the Convention on Biological Diversity (CBD) and their participation in global biodiversity governance;
- Enable China to better play its roles in participating, contributing and leading the development of ecological civilization
- 促进工商业参与生物多样性保护、可持续利用及惠益分享行动;
- 推动中国生物多样性伙伴关系建设;
- 带动各界为中国履行《生物多样性公约》和参与全球生物多样性治理做出贡献;
- 助力中国发挥全球生态文明建设的重要参与者、贡献者和引领者作用。

Funding, Budget and Resources 资金、预算和资源

<u>Description</u>: Briefly describe the funding aspect of the initiative, including membership fees, external funding, donations, funding through events, etc. 请简要描述倡议的资金情况,包括成员费、外部资金、捐赠资金、通过活动获得的资金等。

Please answer here:

请在此处回答:

The CPBB does not charge membership fees. Currently, its operations are primarily funded through voluntary contributions from members and project-based funds from international partners. The annual budget varies depending on project funds made available for CPBB secretariat operation and its key activities.

联盟不收取会员费。目前联盟运行经费主要来自成员单位自愿分担,以及与国际合作伙伴共同 开发的合作项目。预算每年不尽相同,取决于项目可用的工作经费额度。

Services and Activities 服务和活动

<u>Description</u>: In point form, please include the main services and activities that the initiative provides. These can include projects, events, workshops, information sharing, resource mobilization, capacity building, program development and implementation, case studies, policy recommendations, indicators and methodologies, etc. 请逐条列举倡议所提供的主要服务和组织的活动。可包括项目、活动、研讨会、信息共享、资源调动、能力建设、项目开发和实施、案例研究、政策建议、指标和方法学等。

Please answer here:

请在此处回答:

Activities:

- a. Core activities (Secretariat-led):
 - 1. Annual meeting in conjunction with a thematic workshop;
 - 2. Regular progress updates to the CBD secretariat;
- 3.International exchanges at events such as COP and its Business and Biodiversity Forum (BBF);



- 4.Researches on domestic and international biodiversity policies, methodology, and emerging trends;
 - 5. Awareness campaigns, including case study, training programs, and pilot site visits;
- 6.Collaborative projects to integrate biodiversity concepts into business practices and their transformation.
- **b.** Thematic activities (Member-led):
- 1.Industrial seminar, or workshop to share best practices;
- 2. Policy research to develop industry standards and guidelines;
- 3.Other activities aligned with CPBB's goals. 活动:
- (一) 核心活动由秘书处组织开展:
 - 1.举办年会暨主题研讨会;
 - 2.定期向《公约》秘书处报送联盟参与生物多样性等支持履约工作的进展和成果;
 - 3.组织国际交流活动:协助成员单位参加《公约》缔约方大会、"企业与生物多样性全球伙伴关系"年会、相关国际高级别会议及其他交流活动;
 - **4.**开展热点议题政策研究:紧密跟踪生物多样性方面的国内国际重点、热点、焦点,以及理论、技术和方法学;
 - 5.意识提升和宣传推广:织开展优秀案例征集以及生物多样性主题教育、培训、国家级试点考察和宣传等活动;
 - 6.开发合作项目:组织成员单位开发合作项目,将联盟倡导的理念、技术和方法学落地,推动方法学的综合应用、商业模式转型实践等。
- (二) 专题活动由成员单位在联盟秘书处指导下组织开展:
 - 1.组织开展行业交流研讨考察活动,分享参与生物多样性保护的进展和实践;
 - 2.围绕重点行业、专题领域,组织开展政策研究,形成行业标准、指南、解决方案等专题研究成果;
 - 3.组织符合联盟工作目标的其他活动。

Membership and Governance 成员和治理

<u>Description</u>: Please describe the membership and governance structures of the initiative, including the executive body, types of membership, levels of engagement and any associated organizations. 请描述倡议的成员和治理结构,包括执行机构、成员种类、不同的参与程度和有关的组织。

Please answer here:

请在此处回答:

CPBB is consisted by steering committee, leading member, strategic members, members, expert advisory committee, secretariat, and international partners.

- 1. **Steering committee,** providing guidance on CPBB's strategic planning.
- 2. **leading member,** FECO, propose or invite members to CPBB, lead the work on strategic plan and action agenda, organize major events.



- Strategic members: businesses and institutions operating in China with significant industry influence, and social impact. This membership list will be reviewed and updated periodically;
- 4. **Members**, businesses willing to participate. Currently CPBB has business across sectors such as food, energy, infrastructure, and extractive industries, chemicals and pharmaceuticals, culture and tourism, internet, and finance. These businesses either are highly depending on biodiversity or has a huge influence on biodiversity.
- 5. **Expert advisory committee**, individuals provide policy and technical guidance, for the development of CPBB.
- 6. **Secretaria**t, CPBB daily operation and supporting work.
- 7. **International partners**, the foreign or international intergovernmental and non-governmental organizations who operate in China supporting CPBB's goals 联盟由指导委员会、牵头单位、战略成员单位、成员单位、专家咨询委员会、秘书处及国际合
 - 1. 指导委员会:对联盟的战略规划和发展等进行指导;
 - 2. **牵头单位:** 是生态环境部对外合作与交流中心,负责联盟成员单位的提名和邀请、联盟战略和行动计划制定、组织核心活动等;
 - 3. **战略成员单位**:具有较强行业代表性、引领和社会影响力的在华企业和机构,定期评估和更新;
 - 4. **成员单位:** 以食品、基础设施建设、能源和采掘、医药和化工、文化旅游、互联网、 金融等生产经营高度依赖生物多样性或对生物多样性影响较大的重点行业为主;
 - 5. **专家咨询委员会**:为联盟发展提供政策和技术咨询,指导政策研究、项目实施,进行成果评估等;
 - 6. 秘书处:负责联盟日常运转,完成相关工作。

国际合作伙伴: 支持联盟工作目标的国外或国际政府间与非政府间组织驻华机构。

2. Annual Updates

作伙伴组成。

Businesses your initiative represents 倡议所代表的业务领域

<u>Description</u>: Please indicate the businesses that your initiative represents. Please provide **a full list** of their names and the total amount of businesses that are represented. 请提供倡议所代表的企业。请提供包含倡议全部企业名称和企业总数的完整清单。

Please answer here:

请在此处回答

截至 2024 年 12 月,联盟共 57 家成员单位 (除牵头单位之外,英文名单按照首字母排序):

- 1. 生态环境部对外合作与交流中心
- 2. 中华环境保护基金会
- 3. 蒙牛集团

As of December 2024, CPBB has 57 members (sorted alphabetically):

- Foreign Environmental Cooperation Center (FECO)
- 2. Ant Group Co., Ltd.



- 4. 威立雅(中国)
- 5. 中国国际商会
- 6. 联想集团
- 7. 阿拉善 SEE 生态协会
- 8. 北京诚度普环境咨询有限公司
- 9. 北京市尚易园节能环保科技有限公司
- 10. 北京正和恒基滨水生态环境治理股份有限 公司
- 11. 北京植物医生生物科技有限公司
- 12. 抖音自然
- 13. 高瓴投资
- 14. 杭州海康威视数字技术股份有限公司
- 15. 吴邦医药集团有限公司
- 16. 河北临港富奥商贸有限公司
- 17. 菏泽万森新材料有限公司
- 18. 华物景程(广州)文化传播有限公司
- 19. 华夏金融租赁有限公司
- 20. 力拓集团
- 21. 隆基绿能科技股份有限公司
- 22. 玛氏食品(中国)有限公司
- 23. 蚂蚁科技集团股份有限公司
- 24. 美华环境工程(上海)有限公司
- 25. 内蒙古伊利实业集团股份有限公司
- 26. 诺维信(中国)投资有限公司
- 27. 雀巢(中国)有限公司
- 28. 山东东岳化工有限公司北京分公司
- 29. 山西古北生物科技有限公司
- 30. 苏伊士(亚太)有限公司
- 31. 天方健(中国)药业有限公司
- 32. 天津泰达能源集团有限公司
- 33. 腾讯科技(深圳)有限公司
- 34. 西藏奇正藏药股份有限公司
- 35. 亿利资源集团有限公司
- 36. 云南省医药商会
- 37. 云南星芒投资有限公司
- 38. 责扬天下(北京)管理顾问有限公司
- 39. 正大农业科技(浙江)有限公司
- 40. 正谷(北京)农业发展有限公司
- 41. 中国广核集团有限公司
- 42. 中国核能电力股份有限公司

- 3. Beijing Chengdupu Environmental Consulting Co., Ltd. (CDP China)
- 4. Beijing Dr Plant Biotechnology Co., Ltd.
- Beijing Organic and Beyond Corporation
- 6. Beijing Shangyiyuan Energy Conservation and Environmental Protection Technology Co. Ltd
- 7. Beijing ZEHO Eco-Waterfront Treatment & Planning Co., Ltd
- 8. China Business Council for Sustainable Development (CBCSD)
- China Chamber of Commerce of Metals, Minerals & Chemicals Importers & Exporters
- 10. China Chamber of International Commerce (CCOIC)
- 11. China Environmental Protection Foundation (CEPF)
- 12. China General Nuclear Power Corporation(CGN)
- 13. China National Nuclear Power Co., Ltd
- 14. China Three Gorges Corporation (CTGC)
- 15. Chinese National Geography LandEpica Co., Ltd
- 16. CP Agricultural Science and Technology (Zhejiang) Co., Ltd.
- 17. Chinese Academy of Environmental Planning
- 18. China Environmental United Certification Center (CEC)
- 19. Douvin Nature
- 20. Elion Resource Group Co., Ltd.
- 21. FSC (Beijing) International Forestry Management Consulting Co., Ltd.
- 22. Goldenbee (Beijing) Management Consulting Co., Ltd.
- 23. Hanzhou Hikvision DigitalTechnology Co., Ltd.
- 24. Haopy Pharmaceutical Group



- 43. 中国可持续发展工商理事会
- 44. 中国五矿化工进出口商会
- 45. 中国长江三峡集团有限公司
- 46. 先正达集团中国
- 47. 紫金矿业集团股份有限公司
- 48. 北京市国际生态经济协会
- 49. 仙居县人民政府
- 50. FSC(北京)国际林业管理咨询有限公司
- 51. 生态环境部环境规划院
- 52. 浙江建工房地产开发集团有限公司
- 53. 杭州互国创业投资管理有限公司
- 54. 自然堂(集团)股份有限公司
- 55. 北京市海淀区山水自然保护中心
- 56. 中环联合(北京)认证中心有限公司
- 57. 生态环境部卫星应用中心

- 25. Hebei Lingang Fuao Trade Co., Ltd.
- 26. Hillhouse Capital Group
- 27. Huaxia Financial Leasing Co., Ltd.
- 28. Hangzhou Huguo Venture Capital Management Co., Ltd. (G5 Innovation Investment)
- 29. International Ecological Economy Promotion Association (IEEPA)
- 30. Longi Green Energy Technology Co., Ltd.
- 31. Lenovo Group Limited
- 32. Mars Food (China) Co., Ltd.
- 33. Mengniu Group Co., Ltd.
- 34. Ministry of Ecology and Environment Satellite Application Center
- 35. Nestle China Ltd.
- 36. Novozymes (China) Investment Co. Ltd.
- 37. People's Government of Xianju County
- 38. Rio Tinto China
- 39. Shandong Dongyue Chemical Co., Ltd. Beijing Branch
- 40. Shanxi Palaearctic Biotechnology Co.,
- 41. Society of Entrepreneurs & Ecology (SEE)
- 42. Syngenta Group China
- 43. Stantec Environment Engineering (Shanghai) Co., Ltd.
- 44. SUEZ (Asia Pacific) Limited
- 45. Shanghai Chando Group Co., Ltd.
- 46. Shanshui Conservation Center (SSCC)
- 47. Tencent Technology (Shenzhen) Co.Ltd
- 48. Tianfangjian (China) Pharmacy Company Ltd.
- 49. Tianjin Teda Energy Group Co., Ltd.
- 50. Tibet Cheezheng Tibetan Medicine Co., Ltd.
- 51. Van Sen Wood
- 52. Veolia (China) Environment Services Co., Ltd.



53.	Yunnan	Astral	Investment	Co.	Ltd.

- 54. Yunnan Medicine Chamber of Commerce
- 55. Yili Industrial Group Co., Ltd.
- 56. Zijin Mining Group Co., Ltd.
- 57. Zhejiang Jianggong Real Estate Development Group Co., Ltd.

Highlights of Work in 2024

2024 年工作亮点

Description: Please highlight outstanding works in 2024.

Please answer here:

请在此处回答:

This presentation summarizes key accomplishments by CPBB secretariat in 2024, highlighting the crucial role of the CPBB secretariat in advancing operational efforts to bring together relevant stakeholders especially business sector to engage in updating National Biodiversity Conservation Strategy and Action Plan (NBSAP) implementation, and in the CBD process to tackle biodiversity loss crisis:

- 1. Supported the update and release of China's NBSAP (2023-2030);
- 2. Joined the Action Initiative for KMGBF (https://www.cbd.int/sites/default/files/2023-12/PressRelease-ActionInitiativeforKMGBF-9-12-2023.pdf);
- 3. Hosted capacity-building workshop on National Strategies& Business in Actions to promote NBSAP amongst CPBB members and partners;
- 4. Conducted studies on biodiversity financing and assisting local governments in preparing local biodiversity financing plans;
- 5. Organized "Biodiversity: Business Practices Workshop and 2024 CPBB Annual Meeting" as a concurrent session to the International Day for Biodiversity (May 22nd) 2024 Campaign (Wuzhishan, Hainan Province);
- 6. Selected 20 enterprise cases across 9 sectors: dairy, energy, infrastructure, mining, biomedicine, cosmetics, ecological restoration, tourism, and internet technology to promote development of new quality productive forces;
- 7. Presented China's solutions at COP 16 through 1 side event, 1 exhibition and 1 China Pavilion event;
 - 8. Initiated research on biodiversity impact for AgriFood sector;
 - 9.conducted training on FSC verified impact of ecosystem services program;
- 10. Conducted comparative study on mining-related policies, regulations and standards in terms of biodiversity.

以下是 CPBB 秘书处以及 CPBB 牵头单位通过 CPBB 伙伴关系机制开展的相关工作概述:



- 1. 支持更行和发布《中国生物多样性保护战略与行动计划(2023-2030年)》;
- 2. 加入"昆蒙框架"实施倡议;
- 3. 举办"国家战略与企业行动研讨会暨工商业生物多样性保护能力建设活动",向联盟成员单位和国际合作伙伴,以及其他相关企业代表宣贯更新发布的 NBSAP;
 - 4. 牵头中国生物多样性融资研究,支持地方编制生物多样性融资计划;
- 5.举办 5.22 国际生物多样性日宣传活动配套活动"生物多样性:工商业实践研讨会暨 2024 工商业生物多样性保护联盟(五指山)年会":
- 6.响应 COP16 大会主题,征集并评选企业典型案例 20 个,为乳业、能源、基础设施建设、 采矿、生物医药、化妆品、生态修复、旅游、互联网科技等 9 个行业提供行动示范;
- 7. COP16 期间,举办 1 场大会边会、1 个优秀企业案例展览、1 场中国角活动,持续开展国际交流,宣传与自然和平相处的中国企业方案;
 - 8. 启动农食行业生物多样性影响研究;
 - 9. 与森林管理委员会(Forest Stewardship Council)合作开展生态系统服务认证培训;
 - 10. 开展中国采矿业生物多样性保护政策法规标准比较研究。

Reports, Platforms, or Publications Launched in 2024 发布的报告、平台和出版物

<u>Description:</u> Please indicate reports, platforms, or publications launched by the initiative in 2024, if any.

Please answer here:

请在此处回答:

<u>Peace with Nature: Business and Industry Solutions – Best Practice Cases in China, launched at the China Pavilion during COP16.</u>

《与自然和平相处:工商业的解决方案——中国工商业典型案例集》在《生物多样性公约》第十六次缔约方大会(COP16)期间的中国角发布,同名优秀案例在 COP16 的 CPBB 展台展示

Planning of Work in 2025 2025 年工作计划

Description: Please indicate the initiative's remarkable work in 2025.

Please answer here:

请在此处回答

- 1. Engage in GPBB collaborative project on business engagement in NBSAP, and attend regular GPBB online meetings (January-December);
- 2.Contribute to the design and implementation of China's major biodiversity conservation project (January-December);
- 3. Advance the effective implementation of KMGBF targets through the Action Initiative for KMGBF dialogues;
- 4. Develop a biodiversity impact index for internet technology enterprises (February-June);



5.Carry out international comparative studies of biodiversity impact and dependency indicators for the agri-food sector (April-December);

6.Convene the CPBB Annual Meeting and Workshop on New Quality Productive Forces for High-Quality Biodiversity Conservation on 21 May, as one of concurrent sessions of International Day for Biodiversity (May 22nd) 2025 Campaign Principal Event in China;

7.Co-host a side event and the Action Initiative for KMGBF seminar at the World Economic Forum Annual Meeting of the New Champions (Summer Davos, June);

8.Participate in drafting China's Seventh National Report on the Implementation of the CBD as appropriate (Second Half of 2025);

9.Host the Lancang-Mekong Environmental Week Green Mekong Initiative: Capacity Building for Regional Green Finance Development Practices (Biodiversity Finance Partnership Symposium, Second Half of 2025);

10.Apply to host a side event at UNFCCC COP30 to align KMGBF with the Paris Agreement (November).

- 1. 参与企业与生物多样性全球合作伙伴关系(GPBB)"企业参与国家战略与行动计划"合作项目,参加 GPBB 及其合作项目线上工作例会(1-12 月);
 - 2. 参与中国生物多样性重大工程方案编制及实施(1-12月);
 - 3. 不定期承办"昆蒙框架"实施倡议交流会,推动"昆蒙框架"高效全面落实;
 - 4. 开展互联网科技企业生物多样性影响指数构建研究(2-6月);
- 5. 开展农食行业生物多样性影响与依赖性评价指标国际比较研究,开展《农食行业生物多样性影响与依赖性评价指南(团体标准)》开发(4-12月);
 - 6. 召开 5.22 国际生物多样性日宣传活动配套研讨会暨 CPBB 年会(5月)
- 7. 承办第十六届新领军者年会(夏季达沃斯)"生物多样性与高质量发展"主题边会暨"昆蒙框架"实施倡议研讨会活动(6月);8. 视情参与中国第七次国家报告草拟(下半年);
- 9.承办澜沧江-湄公河环境周绿色澜湄计划:区域绿色金融发展实践能力建设活动(生物多样性金融伙伴关系座谈会,下半年);

10.申办 COP30 相关边会,推动"昆蒙框架"与巴黎协定在企业实施层面的协同(11 月)。

Please provide the information below:请提供以下信息

Website: 网站:

Updates available on the FECO Official website

相关信息可参考 FECO 官方网站

Focal point (one or two): 联系人:

Ye WANG, wang.ye@fecomee.org.cn;



Ying WANG, wang.ying@fecomee.org.cn

王也,wang.ye@fecomee.org.cn;

王迎,wang.ying@fecomee.org.cn